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 ۲۲ ـ  پنجشــنبه  بهمــن  فرهنگســرای 
اردیبهشت ماه ـ میزبان آیین اختتامیه نهمین 
جشــنواره تک نوازی تار و ســه تار به دبیری 
کیوان ساکت بود. آنچه این فرهنگسرا میزبانی 
کرد اما محدود به مراســم اختتامیه نبود و از 

آلبوم جدید این هنرمند نیز رونمایی شد.
به گزارش ایســنا، آییــن اختتامیه نهمین 
جشــنواره تک نوازی تار و ســه تار که در سه 
رده ســنی الف- »۷ تا ۱۲ سال«، ب- »۱۳ تا 
۱۹ سال« و ج- »۲۰ ســال به بالا« شروع به 

کار کرده بود، عصر امــروز با اعلام نفرات برتر 
رسما به کار خود پایان داد. این مراسم حدودا 
ســاعت ۱۹:۳۰ و با تقریبا دو ســاعت تأخیر 
میزبــان مهمانان خود شــد که طبق پیگیری 
خبرنگار ایســنا و به گفته ی کیوان ســاکت، 
علت این تاخیر کنســل شدن پرواز وحید تاج، 
خواننده موســیقی سنتی از شــهر مشهد به 
تهران بود که قرار بود با ارکستر وزیری بخواند.  
علی رغم این وقفه، اجرای گروه کُر فرهنگسرای 
بهمن آغازکننده مراســم شــد. پس از اجرای 

این گروه، از حســن ناهید، نوازنده پیشکسوت 
نی تقدیر شــد و ســپس علی اصغر خسروی، 
رئیس فرهنگســرای بهمن به روی صحنه آمد 

و اشعاری را قرائت کرد.
دوره بعدی دونوازی خواهیم داشت

او با اظهار خوشحالی از حضور اساتید بزرگ 
موســیقی در این رویداد، گفت: »هشت دوره 
این جشنواره با عناوین مختلفی برگزار شد. در 
دوره هشتم که به تک نوازی ساز دف اختصاص 
داشت، قول دادم که اگر عمری باشد، دوره نهم 
را با قوت بیشــتر و با هدف گذاری مناســب تر 
انجام دهیم. خدا را شــاکر هستم که امروز این 
توفیق نصیب من شد که در این دوره، جشنواره 
نهم با حضور اساتید به نام و شرکت کننده های 
بیشتر برگزار شد.« خسروی ادامه داد: »همین 
جا با مدد دوستان و اساتیدِ به نام، قول می دهم 
که چه با من، چه بی من ان شــاءالله جشنواره 
دهم خیلی باشــکوه تر و با بسیج همه امکانات 
در خدمت شما باشد و با دونوازی برگزار شود. 
جشنواره دهم دیگر تک نوازی نیست و با اجازه 

اساتید، دونوزای خواهد بود.«

هیچ جشنواره ای انقدر برگزیده نداشت!
در ادامه مراســم کیوان ساکت، دبیر نهمین 
جشنواره تک نوازی تار و سه تار به روی صحنه 
آمد. او در حضور خانواده های شــرکت کنندگان 
جوان گفت: »من می دانم اغلب شــما فرزندانی 
تربیت کرده ایــد که بی گمان مایه فخر فرهنگ 
ایران خواهند بود. این جشنواره ها تنها بهانه ای 
هستند برای ایجاد انگیزه بیشتر برای هنرمندان 
جــوان به فرهنگ موســیقی ملی ایــران. من 
نمی گویم موســیقی ســنتی، چون بر این باور 
هســتم که اطلاق نام ســنت بر این موسیقی 
شــریف، محلی از اعــراب نــدارد.« او در ادامه 
گزارشــی از روند جشنواره را به این شرح اعلام 
کرد: »۷۰۰ اثر به این جشــنواره در مدت کوتاه 
یک ماه به دبیرخانه جشنواره فرستاده شد. از این 
۷۰۰ اثر چیزی حدود ۲۰۰ عدد خیلی ابتدایی 
بودند. در نهایت نزدیک به ۵۰۰ اثر مورد بررسی 
دقیق از سوی هیأت داوران قرار گرفت.« ساکت 
اضافه کرد: »از این ۷۰۰ اثر، ۱۶۶ اثر را برگزیده 
کردیم که به هر کسی می گفتیم حیرت می کرد 
برای اینکه هیچ جشــنواره ای انقدر اثر برگزیده 

نداشــت. بارها به شــاگردان خودم که برگزیده 
نشــدند، گفته ام که شــرکت کنید که هدف از 
شرکت کردن، ایجاد انگیزه بیشتر است. اگر به 
من بود، دوست داشــتم به هر ۵۰۰ نفر جایزه 
اعطا کنیم. جایزه آن ها همین بس که با چنین 
شرایطی، عاشــقانه به بخش مهمی از فرهنگ 
ایــران پرداخته انــد.« آییــن اختتامیه نهمین 
جشنواره تک نوازی تار و سه تار با اهدای جوایز 
و اجرای یکی از برگزیدگان جشنواره در بخش 
اول و اجرای ســه تار کیوان ســاکت و کنسرت 
گروه ارکستر وزیری به سرپرستی کیوان ساکت 
و خوانندگی وحید تاج ادامه پیدا کرد. این شب 
پر اتفاق همچنین میزبان رونمایی از آلبوم جدید 
کیوان ســاکت به نام »دینشــت« شد. »کیوان 
ساکت« و »بهداد بابایی« اعضای هیات داوران، 
»منصور حقی«، »عرفــان گنجه ای«، »محمد 
موسوی« و »علی علی شــاهی« اعضای هیات 
انتخاب و »مهدی غلامی« دبیر اجرایی، از دست 
اندر کاران این جشنواره بودند که باید دید باتوجه 
به اینکه دوره بعدی دونوازی خواهد بود، از نظر 

کیفیت چه تفاوتی با دوران قبل خواهد کرد.

کیوان ساکت در اختتامیه جشنواره تار و سه تار:

هیچ جشنواره ای انقدر برگزیده نداشته است!

تانیا جوهری بعد از مدت ها سکوت، لب به سخن گشود؛ 
از احوالات این روزهایش گفت، به گذشــته سرکی کشید و 
از حسرتش برای بازی در نمایش »باغ آلبالو« صحبت کرد.

در یک دهه گذشته کمتر تانیا جوهری را دیده ایم. او بیش 
از ده سال است فعالیت هنری نداشته و از آنجاکه اهل گفتگو 
و  شــرکت در برنامه ها هم نیست، کمتر در مجامع هنری 
یا رسانه ها حضور داشته اســت اما کسانی که در دهه های 
گذشته پیگیر  رویدادهای هنری بوده اند، پیشینه درخشان 
او را خوب به یاد دارند. همین پیشینه سبب شده تا انجمن 
صنفی بازیگــران تئاتر در هفدهمین گردهمایی خود که با 
عنوان »شــب بازیگر« برگزار می شــود، از این چهره هنری 
در کنار محمد ساربان، دیگر بازیگر پیشکسوت تقدیر کنند.

این بزرگداشــت که روز شــنبه ۲۴ اردیبهشت ماه برپا 
می شود، بهانه خوبی شــد تا تانیا جوهری سکوت طولانی 

خود را بشکند و برای دقایقی با ایسنا هم کلام شود.
او در این گفتگو از دغدغه هایش برای تئاتر گفت و آرزو 

کرد تئاتر ایران دوباره به روزهای پر فروغ  خود بازگردد. 
تانیــا حوهری دختر جوانی بود که پدرش در گروه تئاتر 
»آناهیتا« به سرپرســتی مهین و مصطفی اســکویی بازی 
می کرد.  پدر او را به پشــت صحنه تئاترهایشان می برد و از 
نوجوانی شوق کار هنری در وجود دخترک جوانه زد. دوست 
داشت روی صحنه برود و هم نفس شدن با تماشاگر را تجربه 

کند.
بعد از اینکه دیپلمش را گرفت، دو تن از دوستان صمیمی 
پدرش، زنده یاد محمد علی کشــاورز و اسماعیل شنگله، او 
را برای بازی در نمایشــی دعــوت کردند و این دختر جوان 
بــه اداره تئاتر راه پیدا کرد و به گروه جوان به سرپرســتی 

اسماعیل شنگله پیوست.
جوهری درباره نخســتین ســال های حضوش در تئاتر 
چنیــن می گوید: آن زمان هنرمندان تئاتر در قالب گروه در 
اداره تئاتر فعالیت می کردند. هر گروه سالی دو نمایش اجرا 

می کرد و من هم عضو گروه تئاتر جوان بودم.
این دختر جوان که بــرای خواندن کتاب های تئاتری و 
نمایشنامه ها شوق بسیار داشت، نتیجه مطالعات خود را دید 
و در آزمون ورودی دانشــکده هنرهای زیبا پذیرفته شد . او 
هم یکی از دانشجویانی بود که در دوران طلایی این دانشکده 
نزد اســتادانی همچون دکتر  محمد کوثر، حسین پرورش، 
دکتر علی رفیعی، زنده یاد حمید سمندریان و ... درس تئاتر 

خواند.
در همین دانشــکده با دکتر رفیعی آشنا شد و در اولین 
نمایشــی که رفیعی بعد از بازگشتش به ایران در مجموعه 
تئاتر شــهر روی صحنه برد، بازی کــرد. نمایش»خاطرات 
و کابوس هــای جامه دار از زندگی و مــرگ میرزاتقی خان 
فراهانی«، که خوش درخشــید و بعدهــا این همکاری در 
نمایش های دیگری مانند »آنتیگون«،»شیوه و استغاثه پای 

دیوار بزرگ شهر« ادامه پیدا کرد و آخرین همکاری آنان در 
نمایش »یادگار سال های شن« بود.

جوهری که در آن ســال ها بســیار پرکار بوده و به طور 
همزمان در اداره تئاتر و دانشــکده هنرهــای زیبا فعالیت 
می کرده، می گوید: »در دوران فعالیتم، اکثر مواقع ســر کار 
بودم و با بسیاری از کارگردان های بزرگ آن زمان همکاری 
کردم؛ با دکتر علی رفیعی، آقایان اســماعیل شنگله، اکبر 
زنجان پور، هادی مرزبان و ... همکاری های متعددی داشتم.«
برای بازیگری که شــیرینی حضــور روی صحنه و هم 
نفس شدن با تماشاگر را چشیده باشد، دوری از صحنه هیچ 
هم آسان نیســت. مطلبی که جوهری این گونه توضیحش 
می دهد: »دلم برای لحظه رورانس )لحظه پایانی نمایش که 
بازیگران روی صحنه در مقابل تماشاگران تعظیم می کنند 
و تماشاگران آنان را تشویق می کنند( تنگ می شود. دوست 
دارم دوبــاره این لحظه را تجربه کنم و مقابل تماشــاگران 

تعظیم کنم. برای این لحظه خیلی دلتنگ می شوم.«
او همــه نقش هایی را که بــازی کرده دوســت دارد و 
نمی تواند یک نقش بخصوص را به عنوان محبوب ترین نقش 
خــود معرفی کند: »در هر یک از نقش ها، یک بعُد از وجود 
انســان را پیدا کردم. به همین دلیــل همه ی نقش هایم را 
دوست دارم. پیدا کردن ابعاد گوناگون انسان و ارایه آن روی 

صحنه، بسیار شیرین است. «
اما هــر بازیگری هر چقــدر هم که موفق بوده باشــد، 
حســرت هایی هم دارد؛ نقش هایی کــه مجال بازی در آنها 
نیافته اســت و تانیا جوهــری هم از این قاعده مســتثنی 
نیست: »قرار بود در نمایش »باغ آلبالو« به کارگردانی آقای 
زنجان پور نقش اصلی را بازی کنم اما آن زمان سوء تفاهمی 

بین ما پیش آمد و این همکاری انجام نشد و هنوز حسرتش 
را دارم.« او گرچــه کمتر تئاتر می بیند، اما از حال و روز این 
هنر بی خبر هم نیست: »دوست دارم تئاتر دوباره جان بگیرد. 
مدت هاســت از تئاتر ایران چیزی نشنیده ام. دلم می خواهد 
تئاتر دوباره اوج بگیرد مانند زمان ما . البته می دانم این روزها 
شــرایط اقتصادی بسیار سخت اســت. وقتی پشتوانه مالی 
محکمی نداشته باشی، وقتی حتی کرایه رفت و آمد به سالن 
تئاتر را نداشته باشی، کار کردن خیلی سخت می شود. البته 
زمان هم ما همین بود. تئاتر نمی توانست ما را به لحاظ مالی 
تامین کند. ولی خود تئاتر رونق داشــت. ما سی شب اجرا 
می رفتیم و هر شب ســالن پر بود. گاهی در آخرین اجراها 
تماشــاگران به سالن هجوم می آوردند و حتی بعضی اوقات 
شیشه های سالن شکسته می شد و تماشاگران روی زمین، 
روی پله ها می نشستند تا نمایش را ببینند. عشق آنها برای 
دیدن تئاتر و عشق ما برای اجرای آن، کمبود پول را کمرنگ 
می کرد اما حالا وضعیت ســخت تر شده، جوانان با عشق به 

تئاتر می آیند ولی خیلی از آنان پشیمان می شوند.«
جوهری نه تنها در تئاتر بلکه در ســینما و تلویزیون هم 
غیبتی طولانی دارد. او دلیل این دوری را این چنین توضیح 
می دهد: »آخرین کار ســینمایی ام فیلم »شیش و بش« به 
کارگردانی آقای گودرزی بود. تقریبا ۱۲ ســال اســت که 
کار نکرده ام. بســیاری از پیشــنهادها را دوست نداشته ام و 
شرایط هم خیلی دلپذیر نیست. وقتی شما در فیلمی بازی 
می کنید، حتما تعدادی جوان هم در آن حضور دارند. خیلی 
اوقــات می بینیم که جوانان طــوری به ما نگاه می کنند که 
انگار حق شــان را خورده ایم یا نگاه شــان این گونه است که 
شــما که کارهای خود را کرده اید و بهتر است کنار بکشید. 

وقتی این نگاه وجود دارد، کار کردن خوشایند نیست. ضمن 
اینکه تعدادی از جوانانی که وارد بازیگری شده اند، نه دانش 
کافی دارند و نه شناخت درستی از این حرفه. مگر می شود 
بدون هیچ شناخت و تجربه ای، بدون هیچ مطالعه  و تمرینی 
وارد کار شد، به همین دلیل ترجیح می دهم در خانه بمانم 
تا اینکه با افراد ناشــناس کار کنــم چون حتما آنها هم مرا 
نمی شناســند. البته که گروه سازنده فیلم »شیش و بش« 
چنین نبودند و گروه بسیار خوبی بودند ولی وضعیت کلی، 
معمولا چنین است.« او که حتی در دوران پیش از کرونا هم 
در مجامع هنری حضور نداشته است، درباره این موضوع هم 
می گوید: »واقعیت این است که به خیلی از مراسم ها دعوت  
می شــوم ولی جایی نمی روم و بیشــتر در خانه ام. دخترم 
می گوید تو آنقدر جایی نمی روی که مردم اصلا یادشان رفته 
تو هم وجود داری .  حالا هم چون مراســم مربوط به تئاتر 

بود، پذیرفتم که شرکت کنم.«
جوهــری نه تنها به خواندن و مطالعه علاقه مند اســت، 
گاهی هم دســت به قلم می برد و مدتی  مشــغول نوشتن 
زندگی نامه خود بوده اســت: »گاهی به گذشته فکر می کنم 
و گاهی هم می نویسم. می خواستم سرنوشتم را بنویسم. تا 
جاهایی هم پیش رفتم ولــی حس کردم این روزها در این 
دوران تکنولوژی کسی حوصله ندارد سرنوشت یک هنرپیشه 
را بخواند و به همین دلیل آن را کنار گذاشــتم. اما نمی دانم 
شــاید هم دوباره دست به قلم شــدم و سعی ام را کردم که 

تمامش کنم.«
تنها توصیه این بازیگر باســابقه به جوانان علاقه مند به 
بازیگری، خواندن و خواندن است: »می دانم کتاب گران شده 
اســت. ولی جوانان می توانند از کتابخانه یا از دوستان شان 
کتاب قرض بگیرند. خواندن نمایشــنامه بخصوص به آینده 
کاری آدم خیلــی کمــک می کند. خود مــن از همان آغاز 
علاقه مندی ام، مدام کتاب می خواندم و نت برداری می کردم 
و تاریــخ می زدم که هر کتابــی را در چه مقطعی خوانده ام. 
بعدا همین خواندن ها باعث شد در کنکور دانشکده هنرهای 
زیبا قبول شــوم. بچه های جوان هر چه بیشتر بخوانند، به 
نفع شان اســت. اگر هم نمی توانند کتاب بخرند، می توانند 
قرض بگیرند، به شرط اینکه بعد از خواندن، کتاب ها را پس 

بدهند!«
آخرین بخش گفتگوی ما این است که نسل ما نتوانست 
بعضی از بازیگران درخشان کشورمان را روی صحنه ببیند و 
تانیا جوهری با خنده می گوید: »خدا را چه دیدید، شاید هم 

دوباره توانستم در تئاتر بازی کنم. همه چیز ممکن است!«
تانیا جوهری، امروز شــنبه ۲۴ اردیبهشت ماه در مراسم 
»شــب بازیگر« که به کوشش انجمن صنفی بازیگران تئاتر 
در تالار اصلی مجموعه تئاتر شــهر برگزار می شود، در کنار 
محمد ساربان دیگر بازیگر با سابقه و دو بازیگر دیگر تقدیر 

خواهد شد.

تانیا جوهری سکوت خود را شکست

دوست دارم تئاتر دوباره جان بگیرد
گفت وگو با نویسنده کتاب بی بی شاه پسند

روایتی داستانی از یک بانوی شجاع و پیشرو
بی بی شاه پسند شیرزنی بود از قوم بختیاری، 
مادرحسینقلی خان ایلخان بزرگ بختیاری و 
مادر بزرگ پدری بی بــی مریم معروف.  در 
دوران حکومت سلســله ی قاجار بر این دیار 
و به طــور مشــخص در زمــان فرمانروایی 
فتحعلیشــاه قاجار می زیســت؛ دوره ای که 
زنــان در یکی از بدترین شــرایط اجتماعی 
از نظر برخــورداری از حقوق قانونی خویش 
می زیســتند و زن نــه تنها حــق هیچگونه 
فعالیت اجتماعی نداشت بلکه در محیط خانه 
نیز حقوقش نادیده گرفته می شد. در چنین 

اوضاع و احوالی بی بی شــاه پسند شجاعانه قدم به میدان می گذاشت و از حق 
و حقوق قانونی خویش و وابســتگان، حتی دیگران دفاع و جانبداری می کرد. 
او نه تنها در امور خانــه داری زنی مدیر و مدبر بود بلکه در کارهای اجتماعی 
هم پیشرو و فعال بود. درایت و کاردانی او باعث پیشگیری بسیاری از حوادث 
ناگوار شد و در پیشرفت فرزندانش در امور اجتماعی نقشی موثر داشت. کتاب 
نه به شــکل بیوگرافی، بلکه به شکل داســتانی و در قالب یک داستان بلند یا 
رمان در صد و یک صفحه به نگارش درآمده و از سوی انتشارات آفرینش مهر 
به زیور طبع آراســته شده است.  نویسنده در نوشتن کتاب از  یادداشت های 
وابســتگان نزدیک بی بــی بهره برده ولی در جاهایــی از قوه ی تخیل خویش 

استفاده کرده است. 
علی یار زارعی نویسنده کتاب، متولد سال ۱۳۲۴ خوشیدی در هفتکل، دومین 
شــهر نفتی ایران و خاورمیانه اســت که در مورد کتاب می گوید: »مستندات 
بسیار اندک بود وگرنه تعداد صفحات کتاب ییشتر از این می شد. کار تحقیق و 
پژوهش کتاب بیشتر از زمان نوشتنش، وقت گرفت. این کتاب هشتمین کتاب 
چاپ شده ی اینجانب است که از دهه ی سی، دست به قلم بردم و در سال های 
نخستین دهه ی چهل نخستین داستانم در مجله ی خوشه ی آن زمان به چاپ 

رسید و پس از آن داستان های دیگر نوشته و چاپ شد.«
زارعی می گوید: از سال ۱۳۶۷ فعالیت های رادیویی را در رادیو اهواز با نوشتن 
نمایشــنامه آغاز کردم و پس از آن به نویسندگی  برنامه های رادیویی دعوت 
شــدم.  پس از چندســال علاوه بر نویســندگی و کارگردانی نمایشنامه های 
رادیویــی،  تهیه کنندگی برنامه های رادیویی را هم به عهده گرفتم. »یک قصه 
یــک ترانه« درباره ی قصه های بومی، فرهنگ مردم خوزســتان درباره آداب و 
رسوم مردم خوزستان،»خوزستان دیار تمدن« درباره ی آثار تاریخی، باستانی 
و مکان های گردشــگری و برنامه ی»ماندگاران« درباره ی شــاعران پیشــین 
خوزستان در سده های گذشــته. در کنار این ها گزارشگر برنامه های خود هم 

بودم و گاه در رادیو قصه گویی هم می کردم.
او در ادامه گفت: در ســال ۱۳۹۵ در فاصله کوتاهی از هم دو کتاب به نام های 
»چینووی«، داستان هایی از خوزستان و نقاط دیگر و »چابکسواران« در مورد 
شش شخصیت بختیاری چاپ کردم. درسال ۱۳۹8 سه کتاب به چاپ رساندم. 
نمایشــنامه ی »کلل کوسه« در مورد باران خواهی در قوم بختیاری برگرفته از 
این رسم در قوم بختیاری، »آرامستان لهستانی ها« در باره مهاجران لهستانی 
در جریان جنگ جهانی دوم براساس خاطرات خانم هلنا استلماخ که در زمان 
آغاز جنگ نه سال داشت و با مادرش به اسارت قوای روس درآمد و به سیبری 
فرستاده شدند و پس از حمله ی آلمان به روسیه طبق توافق با متفقین، اسیران 
آزاد شــدند و گروهی از آن ها به ایران آمدند؛ و کتاب »اســیر«در مورد جنک 
تحمیلی عراق علیه کشورمان و براساس خاطره های نیروهای عراقی اسیر شده 
نوشته شده اند. در سال ۱۳۹۹ کتاب »هفتکل« در مورد نه شخصیت هفتکلی 
به چاپ رســید و در ســال  ۱۴۰۰ کتاب »هرمز اردشیر« در مورد شهر هرمز 
اردشیر که زیر شهر کنونی اهواز مدفون است نوشته و چاپ شد. این کتاب با 
بن مایه ی تاریخی با بهره گیری از زمینه ی عشقی با استفاده از تخیل شامل سه 
بخش است بخش نخست و بخش سوم در زمان حال می گذرد و بخش دوم در 
زمان ساســانیان با پرداختن به اوضاع اجتماعی آن زمان با نثری شبیه نثر آن 
دوره و اســتفاده از  واژه های فارسی بخش های اول ودوم در بخش سوم به هم 

می رسند و داستانی رمانتیک و دراماتیک را شکل می دهند.
زارعی می گوید: اینک کتاب »بی بی شــاه پسند« منتشر شده و کتاب دیگری 
به نام »جاروکارا« در مورد محله ای در هفتکل را آماده ی چاپ دارم که مراحل 

کسب مجوز را می گذراند.

گفتوگو

جدیدترین فیلم اکران شــده در سینماها به 
کارگردانی رضا درمیشیان با جمعی از بازیگران 
و چهره های مطرح پس از دو روز به فروش ۱۳۳ 

میلیون تومانی رسید.
به گزارش ایســنا، در هفته گذشــته فیلم 
»مجبوریم« به کارگردانی رضا درمیشــیان در 
گــروه آزاد اکران خود را آغــاز کرد که تا ظهر 
روز جمعه، بیست و سوم اردیبهشت ماه بیش از 

۳۲۰۰ نفر مخاطب داشت.
در میان دیگر فیلم های در حال اکران رقابت 
برای جذب مخاطب بین دو کمدی »سگ بند« 
و »انفرادی« اســت که البته هنوز هیچ فیلمی 
نتوانسته حتی یک میلیون نفر مخاطب داشته 
باشــد. »سگ بند« ســاخته مهران احمدی از 
اواخر اسفند سال قبل به عنوان یکی از فیلم های 
اکران نــوروزی روی پرده رفت و تا جمعه ظهر 

بــا بیش از ۹۶۳ هزار نفر تماشــاگر حدود یک 
میلیارد تومان فروش داشته است.

»نفرادی« به کارگردانی مسعود اطیابی هم 
که از ابتدای اردیبهشت به سینما آمده تاکنون 
اگرچــه در جایگاه جدول فروش قرار دارد فقط 
حــدود ۳۷۰ هزار نفر تماشــاگر داشــته و ۱۳ 
میلیارد و ۵۹۰ میلیون تومان هم فروش داشته 
است. »موقعیت مهدی« هادی حجازی فر دیگر 
فیلم نسبتاً پرفروش گیشه این روزهای سینما 
اســت که با حدود ۳۷۰ هزار نفــر مخاطب و 
فــروش بیش از ۱۱ میلیارد تومــان روی پرده 

است.
فیلم کمدی »شــادروان« ســاخته حسین 
نمازی هم توانســته با جذب ۳۷۵ هزار و ۵۵۰ 
نفر بیش از ۹ میلیارد تومان فروش داشته باشد.

فیلم پلیسی امنیتی »روز صفر« به کارگردانی 

سعید ملکان نیز بیش از ۲۵۰ هزار نفر تماشاگر 
داشته و رقم فروش آن به هشت میلیارد و ۱۶۵ 

میلیون تومان رسیده است.
»مرد بازنده« به کارگردانی محمدحســین 
مهدویان تاکنون ۱۷۲ هزار نفر تماشاگر داشته و 
میزان فروش آن هم به ۶ میلیارد و ۱۷۰ میلیون 

تومان رسیده است.
»لامینور« یکی از فیلم های جدیدی است که 
از ابتدای اردیبهشت ماه روی پرده رفته و این اثر 
داریوش مهرجویی تا ظهر امروز ۳۱ هزار و ۵8۰ 
نفر مخاطب داشته و فروش آن به یک میلیارد و 

۳۱ میلیون تومان رسیده است.
فیلم اجتماعی »مغز استخوان« به کارگردانی 
حمیدرضا قربانی هم بــا میزبانی از ۲۷ هزار و 
۹۵۰ نفر تماشاگر تا ظهر جمعه یک میلیارد و 

۲۱ میلیون تومان فروش داشته است.

بر اساس آمار سامانه مدیریت اکران و فروش 
سینما )سمفا( در جدول فروش، احتمالاً اکران 
فیلم ها تا مدتی دیگر هم برای رســیدن به کف 

فروش ادامه داشــته باشد و به زودی با تشکیل 
شــورای صنفی نمایش تکلیف اکران دوم عید 

فطر مشخص خواهد شد.

چند نفر فیلم های روی پرده را می بینند؟

این روزها اخبار مربوط به صداوســیما حول 
محور انتصاب معاون ســیما و تغییر مدیران ۶ 
شــبکه  تلویزیون می گردد. هر هفت نفر بسیار 
جوان هســتند و این اتفاقی اســت که پیش از 
این بســیار کم در تلویزیون رخ داده بود و تنها 
در دوره پیمــان جبلــی، مدیر فعلی ســازمان 

صداوسیماست که به صورت جدی دنبال شده 
است. به گزارش خبرآنلاین پیمان جبلی که با 
رفتن عبدالعلی علی عسکری، بر مسند ریاست 
سازمان صداوسیما نشســت، پنج سال قبل با 
حکم علی عســکری، معــاون برون مرزی این 
ســازمان شد. پس از گذشت حدود هفت ماه از 

انتصــاب جبلی و پنج ماه از انتصاب جلیلی، در 
نهایت چهار روز پیش، جبلی در حکمی محسن 

برمهانی را به عنوان معاون سیما منصوب کرد.
پیش از برمهانی، حمید شــاه آبادی معاون 
ســیما بود. برمهانــی پیش از معاونت ســیما، 
مدیرکل تأمیــن برنامه های خارجی و رســانه 
بین الملل سیما بود. مدیر جوانی که ظاهرش با 
دیگر معاونان سیما از جمله شاه آبادی متفاوت 
است، سن وسال کم تری دارد و به نظر می رسد 
به واسطه جوان بودن و سابقه فعالیت در صداو 
سیما، رویکرد متفاوتی نسبت به دیگر مدیران 
داشته باشــد. این نکته را می توان از انتخاب ۶ 
مدیر جوان برای شــبکه های مختلف تلویزیون 
متوجه شد. برمهانی، میثم مرادی بیناباج متولد 
۱۳۶۱ را بــه عنــوان مدیر شــبکه یک، حامد 
بامروت نژاد متولد ۱۳۶۵ را به عنوان مدیر شبکه 
دو، حسین شاه مرادی متولد ۱۳۶۷ را به عنوان 

مدیر شبکه چهار، علی عبدالعالی متولد ۱۳۵۳ 
را به عنوان مدیر شبکه آموزش، محمدحسین 
کشکولی متولد ۱۳۶۴ را به عنوان مدیر شبکه 
قرآن و معارف ســیما و محمدصــادق باطنی، 
متولــد ۱۳۶۷ را بــه عنوان مدیر شــبکه امید 
منصوب کرد. هر شش مدیر جدید شبکه ها، از 
نظر مدیریتی در جمهوری اسلامی ایران، جوان 

محسوب می شوند. 
در ایــن میــان بامروت نژاد، شــاه مرادی و 
عبدالعالی، تحصیلات مرتبطی با حوزه تلویزیون 
و فرهنگ ندارند و به ترتیب در حوزه مهندسی 
مکانیک، فلسفه غرب و مهندسی برق تحصیل 
کرده اند و باطنی تنها کسی است که در دانشگاه 
صداوســیما تحصیل  کرده است. از این ۶ مدیرِ 
تازه، ســه نفر از آن ها، پیش از این نیز ســابقه 
همکاری با وحید جلیلی را داشــته اند. مرادی 
که مسئولیت شبکه یک سیما را بر عهده دارد، 

پیش از این قائم مقام جلیلی در معاونت فرهنگی 
شهرداری مشهد بود. بامروت نژاد که مسئولیت 
شبکه دو ســیما و باطنی که مسئولیت شبکه 
امید را بر عهده دارند، پیش از این در جشنواره 

عمار همکار جلیلی بوده اند.
البتــه ایــن اولین بــاری نیســت که بحث 
جوان گرایی و میدان دادن به جوانان در سازمان 
صداوسیما مطرح می شود. پیش از این هم محمد 
ســرافراز، این میدان را به علی فروغی داده بود، 
جوانی متولد ســال ۶۷ که نتیجه مدیریتش در 
همان سال ها منجر به حذف عادل فردوسی پور و 
برنامه »نود« از تلویزیون شد. حال باید دید این 
۶ نیروی جوان و برمهانی که روی کار آمده اند تا 
چه اندازه جبلی را به اهدافش نزدیک می کنند 
و آیا می توانند مخاطبان از دست رفته تلویزیون 
را بازگردانند یا از ایــن افراد هم هیچ آبی گرم 

نمی شود.

مدیر صداوسیما کاهش مخاطب را پذیرفت

 برای بهبود، آبی از شش مدیر جوان گرم می شود؟!

رکوردشکنی »آواتار ۲« در فضای مجازی
اولین تریلر از قسمت جدید 
با  »آواتار«  ســینمایی  فیلم 
بیش از ۱۴8 میلیون بازدید 
در ۲۴ ساعت نخست انتشار 

همراه شد.
به گزارش ایســنا، بر اساس 
اعلام دیزنی و قرن بیســتم، 
نخستین تریلر از فیلم جدید 

علمی-تخیلی »آواتار: راه آب« ســاخته »جیمز کامرون« در روز اول انتشــار 
۱۴8.۶ میلیون بازدید در فضای مجازی شــامل وبسایت یوتیوب و شبکه های 
اجتماعی بوده و ۲۳ میلیون بازدید تنها از سوی کاربران چینی صورت گرفته 

است. 
تماشــای تریلر »آواتار ۲« در یوتیوب و رسانه های اجتماعی شامل میلیون ها 
نفری نمی شود که این تیزر را قبل از نمایش فیلم جدید »دکتر استرنج« تماشا 
می کردنــد، فیلمی که با فروش آغازین ۱8۷ میلیون دلاری در آمریکا و ۴۵۰ 

میلیون دلار در گیشه بین المللی اکران خود را آغاز کرده است.
در فیلم »آواتار ۲« که قرار اســت از تاریخ ۱۶ دســامبر اکران شــود، »زوئی 
سالدانا«، »ســم ورثینگتون« و »ســیگورنی ویور« در کنار »کیت وینسلت« 

و»میشل یئون« نقش های اصلی را ایفا می کنند.
ساخت همزمان چهار دنباله ســینمایی برای فیلم »آواتار« که گفته می شود 
یک میلیارد دلار هزینه در پی خواهد داشــت چند سالی است که در جریان 
است و قرار بود در انتهای سال ۲۰۲۰ این فیلم ها آماده شوند. هم اکنون تاریخ 
اکران ۱۶ دسامبر ۲۰۲۲ برای »آواتار ۲«  و دنباله های بعدی نیز قرار است در 

سال های ۲۰۲۳، ۲۰۲۵ و ۲۰۲۷ عرضه شوند.
قســمت اول فیلم »آواتار« در سال ۲۰۰۹ به سینما آمد و در نهایت با  ۲.8۴ 
میلیارد دلار، عنوان پرفروش ترین فیلم تاریخ ســینما را بدون احتساب تورم 
از آن خــود کرد و به همراه »انتقام جویان:آخــر بازی«، »تایتانیک«، »جنگ 
ســتارگان: نیرو بی می خیزد« و »انتقام جویان: جنگ ابدیت« تنها فیلم هایی 

هستند که تاکنون فروشی بیش از ۲ میلیارد دلار داشته اند.

مستند فیلمساز کُشته شده در کن رونمایی می شود
جشنواره فیلم کن یک فیلم 
دیگر را به منتخب رســمی 
خــود اضافه کرد و مســتند 
»ماریپولیــس ۲«، ســاخته 
کارگــردان جــان باخته در 
جنــگ اوکراین را به نمایش 

خواهد گذاشت.
به گزارش ایســنا به نقل از 

هالیوود ریپورتر، »مانتاس کودراجویوس« فیلمساز اهل کشور لیتوانی بود که 
اوایل ماه آوریل ســال جاری و در حین ســاخت مستند »ماریوپولیس ۲« در 
اوکراین کشته شد.  این فیلم دنباله ای بر مستند »ماریوپولیس« در سال ۲۰۱۶ 
است که زندگی روزمره شهروندان شهر ماریوپول اوکراین را با افزایش تهدید 
جنگ با روسیه دنبال می کرد. »کودراجویوس« امسال به ماریوپل بازگشت تا 
تهاجم روســیه به این کشور را مستند کند اما دردوم آوریل در ۴۵ سالگی در 
آنجا کشــته شد. شهر ماریوپل تقریباً توسط ارتش روسیه به طور کامل ویران 
شده است. »هانا بیلوبرووا« همسر »کودراجویوس« که با او در ماریوپل همراه 
بود و به عنوان یکی از کارگردانان فیلم جدید شناخته می شود، توانست تصاویر 
فیلم برداری شده در آنجا را بازگرداند و ساخت مستند »ماریوپولیس ۲« را به 
پایان ببرد که قرار است روز  ۱۹ می در سالن نمایش بونوئل در کن و روز بعد 

از آن نیز در سالن آنیس واردا در جشنواره کن نمایش داده شود.
هفتادوپنجمیــن جشــنواره فیلم کن از ۱۷ تا ۲8 می )۲۷ اردیبهشــت تا ۷ 

خردادماه( به صورت حضوری بر پا خواهد شد. 

اخبارکوتاه


